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PadapandanganDatuk,berapaperatuskah
bjian yangbetul-betul bennanfuatkepada
induslri?

Niat ketika mahu membuat kajianmemang
lah kepada universiti. Tetapi apabUa tiba ke im

plementasi, kurang penglibatan industri. Cuba
kita bawa industri daJipada awal. Seperti ketika
saya belajar <IiUniversiti California, Amerika
SyaJikat semua penyelidikan adalah untuk me
menuhi keperluan industri. Sedangkan, pihak
mdustri kita hanya terlibat ketika penyelidikan
sudah hampir siap.

Dalam waktu sama industri juga ada team
penyelidik mereka sendiri. Selain itu, kita juga le
mah di peringkat pembangunan walaupun pe
nyelidikan kita kuat. Tetapi sekarang kita SUdail
ada dana untuk komersialkan kajian.

Adalah perkara biasa jika penyeJidik tidak
arnbUdana kerana peruntukan dibetikan k-urang
daripada apa yang diperlukan. Mosti juga se

belum beri dana, akan tanya penyelidik siapakah
rakan industri mereka. Kadang -kadang, industti

juga ada sediakan peruntukan untuk penyelidik
an yang mereka mahu. Team penyelidikan ti
dal< kira di menaJra gading mahu pun di pi-

/_--~ hak industn perlu'\ berkolaborasL

Bercakap mengenairoyalti,ada banyak pe
nyelidikim yang dilakukan universiti. Tetapi,
tidakbanyakyangdikelahui Adakah kerana
tiada pengiktirafanantarabangsaalllukaji
an itu disorokkan oIeh universiti alas ke

pentingan lertentu?
Saya tidak berasa begitu kerana kebanyakan

kajian adalah untuk dikomersialkan Cuma ke
lemahan penyelidik ialah mereka tidak tahu ke

mahuan industrl MaIah, bdak banyak kolaborasi

antara industri dengan universiti. Namun, bagi
penyelidik, kajian mereka adalah untuk mem
bolehkan kenaikan pangkat Jadi,timbulnya kon
ilik kepentingan.

RaJnai orang bercakap pasa! inovasi. Bagi

saya, inovasi itu ialah kita lihat apa yangsemua
orang bl1at, tetapi kita juga perlu fikirkan apa
yang mereka tidak buat. Apa yang penting
ialah kita beruli buat sehingga idea itu boleh
dikomersialkan.

Masalah yang saya nampak ketika itu ialah

samparayam, atau sakitayam, yang menjangkiti.
ayam karnpung. Untuk mengatasinya, ramai
yang beri suntikan kepada ayarn mereka Tetapi,
suntikan itu tidal< betjaya kerana sukar untuk
menangkapayam Lalu,saya terfikiruntuk men
campurkan vaksin daIam makanan ayam

Narnun, rna.salah vaksin iaIah cepat mati.

Saya cuba cari DNA yangtahan SHhudaJl boleh
melekat pada rnakanan ayam Vaksin itu tidak
betjaya kerana tidak tahan dengan jus gastrik di
daIam perutayam Sayacuba dan terus mencuba

DNA yang sesuai sehmggalah betjaya. Semua
proses iJli memakan masa harnpir tiga tahun

Orang Malaysia ketika itu masih belum ya
kin dengan penemuan dan kajian saya Tetapi,
Australia tertarik dengan kajian saya daJ1 me
nawarkan geran IOOihRM4 juta untuk mem-
bangunkan kajian -

AustraLa tidak pernah dijangkiti sampar
ayam, tetapi mereka berpandangan jauh mahu
bersedia awal Sebelwn masa!ah itu menjangkiti
industri temakan mereka. Dalam tempoh be
berapa tahun kemudian, Australia haJltar vak

sin yang tidak digunakan ke negara fain seperti
Afrika meJalui projek bantuan perubatan.

Vaksin sampar ayam yang Proftemui te

lah dipatenkan supaya tidak boIeh ditiru
alau oleh pihak lain. Berapakah jangka!la
yat paten untuk tersebut dan bagaimana
kah dengan pembayaran royalti terltadap
penem.uan tersebut?

Jangka hayat paten untuk vaksm ketika itu
lima tahun Orang Jain boleh meng-

--'" kaji vaksin rtu tetapr udal< bo-
leh dikomersialkaJl. Saya' telah

memberi hak kepada sebuah
syarikat di Austraha. Royalti di
sa!urkan kepada UPM sebagai
instItusi tempat saya bekerja.

Apa pencapaian aIlIu sumbangan terbesar
Prof yang membawa kepada pengiktiraf
anini?

Antara sumbaJlgan terbesar saya ketika

di UPM ialah kejayaan m~nghasilkan vaksin
sampar ayam yangdigunakan di seluruh dunia.
Secara peribadJ saya arnat puas Rati melaku

kan kerja-kerja penyelidikan sehingga akhir
nya beljaya menemukan vaksin yang amat
penting ini.

Selain ltu, mungkin panel menUai
sumbangan saya dalam membawa pendidikan
veterinar sehmgga setaraf dengan negara lain
seperti Amerika Syarikat daJl Australia. Ketika
di Mosti pula, saya telah mewujudkan Institut
Bioteknologi Kebangsaan. Antara salah satu
projek yang berjaya ialah membangunkan pro'
jek Malaysia- MlT Biotechnology Partnership
Programme.

Bercakap mengenai bioteknologi, mung
kin ramai dalam kalangan orang biasa
yang masih belum memahami istiIah ini.
Apa yang boleh Prof jelaskan mengenai

bioteknologi?
Bioteknologi bukanJah perkaJra baJ·u. Jika

mahu dilihat daJi sudut k1asikal,kita sudah

lama mengaphkasikannya seperti dalam
pembuatan tapai dan tempe. Semuanya

menggtUlakan mikroorgaJlisma sebagai
:injin' yang mengeluarkan benda yang se
suai. Cun1a dulu, kita tidak tahu apa kulat
itu buat dalarn tapai dan tempe.

Apabila kita mengkaji dengan mendalarn

bidang teknologi ini, barulah kita tahu
yang bertanggungjawab dalaJIn
proses itu ialah DNA. Darl

situ, kita eksploitasr DNA
tersebut sehingga wujud-
lah bioteknologi moden.
Satu daJipada projek yang
besar ketika itu ralah un

tuk mengetahui DNA
manusia.

Berbalik.kepadasam- _' •.

parayam,berapalama ,~~..,
masa yang Prof ambil- 
untuk menyiapkan kaji
an vaksi.n sampar ayam?

Tahniahal3sanugerah yangditerima. Tel3pi
mungkin ramai tidak sedar adanya anuge

cab tertinggiakademikseperti ini. BoIehkah
Profkongsikan mengenaianugerah Tokoh
AkademikNegara?

Sebenarnya anugerah ini sudah diperkenal
kan sejak lima tahun Ialu oleh Kementerian
Pendidikan untuk menggalakkan kecemerlang
an dalam pendidikan.1a merupakan pengi!..1iraf
an tertinggt dan menjadi impian semua ahIi
al<ademik.

Beberapa orang tokoh akademik nega
ra telah menerima anugerah ini, termasuk
Prof Diraja Ungku Aziz. Tahun ini, saya me
menanginya untuk kategon sains, manakala
Prof Emeritus Datuk NikSafiah Abdul Karim

bagi kategOli sastera (bahasa).

WALAUPUN sibukdengan ketja-kelja akademik, Profesor EmeritusDatuk Dr Abdul LatifIbrahim sedia meluangkan masa untuk ber
kongsi idea. Sekali dihubungi menerusi telefon beliau terus ~rsetuju un
tuk satu temujanji dJ pejabatnya dJ Universiti Industri Selangor (Unisel)
kampus Shah Alam.

Beliau menjadi perbualan terutama dalam kalangan akademia.;tpabUa

profberusia 75 tahun ini menerima anugerah Tokoh Akademik. 2f..' i ~,

Negara.Secarasantaibeliauberterusterangdalamsatu.sem- / . -- _ .. ~bang petang bersama Pel1ilsihatFksekutifEditorial . .. .' 1 ' ,'S' -

Sinar Harlan, Datuk Abd Jalil All, wartawan . .' •
Siti Nursyahidoh Abu Bakar da11 JUJU/oto ,,~< .

Ro.s/i TaJib.~ tl .L,?

Apakah kriteria untuk dioobatkan sebagai
Tokoh Akademik Negara?

Banyak, tetapi yang penting ialah sumbang
an individu itu untuk pembangunan nega
ra terutamanya bidang pendidikan dan pe
n)'elidikan. Hasil kerja jl1ga mestUah mendapat
pengil..iirafan bukan saja di dalam negara, ma
lah di peringkat antarabangsa. Memang sukar
untuk menentukan siapa yang layal<. Selain
ltU, kriteria lain yang diambU kira ialah telah

berkhidmat lebih 10 tahun dengan sekurang
kurangnya gelaran Profesor.

Untuk anugerah ini, sulnbangan saya di
nilaJ berdasarkan perkhidmatan saya di tiga

tempat iaitu di Universti Putra Malaysia
(UPM), KementeriaJl Sains, TeknoJogi dan
Inovasi (Mosti) dan Uruversiti Industri

Selangor (Unisel).
Di UPM, saya berkhidmat selama 12 tahun.

Kemudian, saya dijemput oleh Mosti untuk
mengetuai bahagian Direktorat Bioteknologi
Kebangsaan selama 8 tahun Sebagai Pengarah

UrusaiJ di agensi tersebut, saya ditugaskaJl
untuk membangunkan bio-teknologi di
Malaysia. .

Sebagai anal< jati Selangor, saya lahir di
Kajang, saya merasakan sudah tiba masa un

tuk berkhidmat di negeri pula. Kebetulan saya
mendapat tawaran daripada Dr Khir Toyo
(Menteri Besa.JSelangor ketika itu) untuk ber
khidmat di Unisel. Saya mula berkhidmat di
Unisel pada 2003.


